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Nyomtatott és online sajtó 
 

Gulyás Gergely: Magyarország igényelni fogja a határrendészeti költségek 

megtérítését az uniótól  
2024. szeptember 12. – MTI, Hvg.hu, Telex.hu, Ujszo.com, marosvasarhelyiradio.ro, 

magyarnarancs.hu, Felvidek.ma, ORIGO, PestiSracok.hu 

Magyarország igényelni fogja a határrendészeti költségek megtérítését az Európai Uniótól, és 

kész pert is indítani a költségek megtérítése érdekében - mondta Gulyás Gergely, a 

Miniszterelnökséget vezető miniszter csütörtökön Budapesten, a Kormányinfón. A kormány 

mandátumot adott Bóka János európai uniós ügyekért felelős miniszternek, hogy tárgyaljon az 

Európai Bizottsággal a migráció ügyében Magyarországot elmarasztaló ítélet kapcsán - 

ismertette a kormány szerdai döntését a Miniszterelnökséget vezető miniszter. (…) Nem 

lesznek határon túli egyéni választókerületek, fel sem merült ilyen - szögezte le Gulyás Gergely. 

Hozzátette: az Országgyűlésnek egy világos kötelezettsége van, hogy a választókerületeknél a 

20 százalékon belüli arányosságot helyreállítsa, de ezen túlmenően semmilyen feladata nincs 

a választójogi rendszer kapcsán. Ugyanúgy 106 választókerület marad, ugyanúgy 93 listás hely, 

ugyanolyan szabályok szerint kell lebonyolítani a következő választást - jelentette ki. 

 

Átadták az Érték és Minőség Nagydíj pályázat elismeréseit 
2024. szeptember 12. – MTI, trademagazin.hu, infostart.hu, M1, HírTV, BorsOnline 

Átadták az Érték és Minőség Nagydíj (ÉMIN) pályázat kitüntetéseit csütörtökön az 

Országházban, az idén 32 pályázó 38 pályázata, köztük egy határontúli vállalkozás érdemelte 

ki a védjegyhasználatot és kitüntetést; a díjazottak között a tájékoztatás szerint 2024-ben is a 

mezőgazdasági termékek voltak túlsúlyban, de megjelentek a robotika, és a mesterséges 

intelligencia vívmányai is. Az Érték és Minőség Nagydíj tanúsító védjegyet azok az áruk, 

szolgáltatások, gazdasági szervezetek viselhetik, amelyek megfelelnek a magas minőségi 

követelményeknek, tevékenységük során bizonyíthatóan elkötelezettek a minőség ügye iránt. 

Latorcai János, az Országgyűlés alelnöke, a pályázat fővédnöke köszöntőjében kiemelte, a 

pályázaton a valódi minőséget termelők között a legjobbak kaptak elismerést. Kiss Károlyné 

Ildikó, az Érték és Minőség Nagydíj pályázati rendszer alapítója az ünnepségen ismertette, a 

szigorú ötfordulós értékelés eredményeként 32 pályázó 38 munkája érdemelte ki az Érték és 

Minőség Nagydíj tanúsító védjegy használatát. Kiemelte, a 14 fővárosin kívül 18 pályázat Kelet- 

Magyarországról, öt pályázat az ország nyugati feléből, egy pedig külhonból érkezett. 
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Minden templom nyitva lesz Szebenben: ortodoxok, zsidók, görögkatolikusok is 

csatlakoznak a magyar szervezésű Ars Sacrához  
2024. szeptember 12. – Krónika 

Nyitott templomkapukkal, gazdag egyházzenei és az egyházművészetre összpontosító 

kínálattal várja a közönséget szeptember 14. és 22. között a HÍD – Szebeni Magyarok 

Egyesülete által szervezett Ars Sacra fesztivál. A szemlét ismertetve Serfőző Levente főszervező 

a Krónikának elmondta, nagyszerű összefogásról van szó, és mivel a rendezvény kimondottan 

a szakrális kultúráról szól, nagyon örül, hogy mindenki tárt karokkal és nyitott szívvel 

csatlakozott. Idén is igyekszenek gazdag kínálatot nyújtani az érdeklődőknek. „Budapestről is 

jöttek vendégek, az Ars Sacra Alapítvány elnökasszonya, aki a fesztivált 2007-ben elindította, 

Bauer Eszter, aki egyelőre csak megválasztott I. kerületi képviselő, októbertől tölti be hivatalát 

a Fidesz színeiben. Meglátogatott bennünket, tervünk az, hogy Budapest I. kerületét és 

Nagyszebent kulturális szempontból közelebbről összekössük. Ezen kívül van még kapocs: 

Borsos Miklós szobrász (1906 – 1990 – szerk. megj.) Nagyszebenben született, a budapesti első 

kerületben van emlékháza, mert ott lakott utoljára” – mutatott rá a főszervező.  

 

Csíkszéki RMDSZ: újrázhat Tánczos Barna és Hajdu Gábor 
2024. szeptember 12. – maszol.ro 

Csütörtökön délben tartotta meg parlamenti jelöltállító ülését az RMDSZ Csíki Területi 

Szervezete. A döntés értelmében Tánczos barna szenátor és Hajdu Gábor parlamenti képviselő 

újrázhat. A jelöltállítási folyamat jelentkezési időszaka augusztus 29. és szeptember 29. között 

zajlott, majd a leadott dokumentációkat a Területi Állandó Tanács bizottság tagjai vizsgálták 

át és hagyták jóvá. A csíki szenátorjelölt tisztégre Tánczos Barna, míg parlamenti 

képviselőjelöltnek Hajdu Gábor adtak le teljes jelentkezési dokumentációt. A területi szervezet 

pénteki ülésén Kelemen Hunor szövetségi elnök és Borboly Csaba területi elnök tartott 

politikai tájékoztatót, ezt pedig a jelöltek beszámolói követték, majd titkos szavazás a jelöltek 

megerősítéséről. Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke a szövetség szabályzata értelmében 

automatikusan befutó helyen szerepel. 

                               
FELMÉRÉS: Melyik párt nyerte volna a választást szeptember elején? 

2024. szeptember 12. – Új Szó, Körkép.sk 

Ha szeptember elején tartották volna a parlamenti választást, a Smer nyerte volna azt a 

szavazatok 25,5 százalékával. A Progresszív Szlovákia 21,6, a Hlas 11,9 százalékot szerzett volna 

– derül ki az Ipsos Denník N megbízásából készített felméréséből. Az SaS 7 százalékot, a 

Republika 6,3 százalékot szerzett volna. Törvényhozásba került volna még a KDH (6%) és a 

Demokraták (5,1%). Parlamenti küszöb alatt a Szlovákia mozgalom és a Szövetség (mindketten 
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4,9%), az SNS (3,4%) és a Sme rodina (2%).A felmérést szeptember 6. és 10. között végezték 1 

025 válaszadó bevonásával. 

 

Gratulálunk a kettős jubileumot ünneplő Marianum Egyházi Iskolaközpontnak! 
2024. szeptember 12. – Ma7.sk 

A Komáromi Római Katolikus Egyházközség és a Marianum Egyházi Iskolaközpont 

szeptember 12-én, a névadó patróna, Szűz Mária névnapján méltó módon ünnepelte meg ezen 

oktatási intézmény fennállásának 95. és újraalapításának 30. évfordulóját. Előbb az iskolai 

aulában a diákok munkáiból, Marianum – az én iskolám címmel nyílt képzőművészeti kiállítás. 

Majd a Szent András-bazilikában kétnyelvű, jubileumi hálaadó szentmisére került sor, amely 

főcelebránsa Mons. Orosch János nagyszombati érsek volt. Az igazgató arról beszélt, hogy 95 

évvel ezelőtt a felvidéki magyar katolikusok felismerték: a kisebbségbe szakadt nemzetrészek 

megmaradásának kulcsa a magyar papságban és az ifjúságban rejlik. 

 

Hová tűnt a Magyar Szövetség tagjainak harmada? 
2024. szeptember 12. – Új Szó 

A politikai pártok éves beszámolója szerint a Magyar Szövetség tagsága 2022 és 2023 között 

majdnem az egyharmadával, közel 15 ezerről valamivel több, mint 10 ezerre csökkent. 2020 

végén, tehát az egyesülés előtt az elődpártoknak, így az MKP-nak 8899, a Hídnak 5516, az 

Összefogásnak 62 tagja volt. A már egységes párt az év végén keltezett jelentésében azt írja, 14 

127 tagja van, ami csak minimálisan különbözik a három elődpárt taglétszámának összegétől 

(14 477). 2023 végén a Szövetség már csak 10 285-ös taglétszámot tüntetett fel az éves 

jelentésében. A közös pártból távozó és újraalakult Híd 2023 végén ugyanakkor csak 165 taggal 

rendelkezett. A belügynél lévő dokumentumok szerint tehát jelenleg a Szövetség 4448 egykori 

tagjának nyoma veszett. A formáció szóvivője, Pálinkás Évi lapunkkal azt közölte: „A Híd-

platform adatai nem feleltek meg a valóságnak.” 

 

Varázslatos Szlovákia, varázslatos Nógrád és Gömör 
2024. szeptember 12. – Ma7.sk 

Mintegy nyolc éve indította el Szlovákia tájait bemutató fotókönyvsorozatát a CBS Flying Team 

Kiadó, amely immár bejárta egész Szlovákiát, így Dél-Szlovákia csodálatos tájait is. Talán csak 

a Csallóköz maradt ki a sorozatból, mintha ebben a tájban nem láttak volna fantáziát vagy csak 

nem találtak elegendő érdeklődésre. A kötet bemutatja a régió településeit is, s a szlovák 

nyelven kívül angolul, s részben magyarul is. Magyarul főleg a magyar települések szerepelnek, 

s azok közül is azok, akik kérték a magyar szöveget. Fáj viszont látni, hogy több olyan, 

gyakorlatilag színmagyar település van a kötetben, amely nem igényelte a magyar változatot. 
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Csallóközi film nyerte a Cineama versenyt 
2024. szeptember 12. – Új Szó 

Már 32. alkalommal hirdette meg a Nemzeti Népművelési Központ az évente megrendezett, 

amatőr filmeseknek szóló országos versenyét. Ennek első helyezettje idén a nagyabonyi 

születésű Németh Levente és csapata lett. Az országos döntőbe összesen 36 filmes csapat került 

be, akiknek előzőleg a regionális, majd a kerületi versenyeken kellett jól teljesíteniük. A 

Csallóközi Népművelési Központnál regionális szinten, az első körben bárki jelentkezhet, 

legfontosabb feltétel, hogy amatőr legyen. A 2024-es év nyertese a Magamba zárva című 

magyar nyelvű rövidfilm szlovák felirattal volt látható a mezőnyben. Fontos elvárás ugyanis, 

hogy a beadott alkotásnak szlovák nyelvűnek kell lennie, vagy szlovák felirattal kell 

rendelkeznie, hogy a nemzeti zsűri értékelhesse. 

                
Lendületet adnak a helyi vállalkozásoknak 
2024. szeptember 12. – PannonRTV 

A Connect + Grow immár márka, ahol a modern kori, aktuális témákban lehet fejlődni - emelte 

ki Juhász Bálint, a rendezvény egyik szervezője a Pannon Presszó műsorában. A Tartományi 

Képviselőház elnöke, a Prosperitati Alapítvány korábbi ügyvezetője hangsúlyozta, hogy a 

gazdaságfejlesztési program egyik hozadéka, hogy a helyi vállalkozók megismerték egymást 

Vajdaságban, és így hívhatták életre a "Kapcsolódás és Fejlődés" elnevezésű üzleti konferenciát 

is, mivel a legnagyobb vállalkozók is megértették a vállalkozói közösséghez való tartozás és a 

tudás átadásának jelentőségét. Az üzleti konferenciát szeptember 19-én és 20-án tartják a 

palicsi Vigadóban. Juhász Bálint, elnök, Tartományi Parlament: „A kisvállalkozásoknak jó 

bemutatkozási lehetőség - megint ez a közösségi dimenzió - eljöhet, bemutathatja a termékét, 

beszélgethet, akár üzleti, piacra jutási lehetőséghez is juthat, vagy direkt eladásra is van 

lehetősége. Azt gondolom, hogy ez is borzasztóan fontos, mert egy tucatnyi vállalkozás 

bontogathatja tovább a szárnyait. S ez fölér a mentorprogram, fölér akár a kezdő 

vállalkozásokat támogató pályázati kiírásoknak a szintjével, tehát ez olyan lendületet ad.” 

 

A topolyai képviselő-testület díszülése: Átadták az elismeréseket 
2024. szeptember 12. – Vajma.info 

Megtartották Topolyán a községi képviselő-testület község napi díszülését, melyen átadták a 

Pro Urbe díjakat. A színházteremben megtartott díszülésen Saša Srdić, Topolya község 

képviselő-testületének elnöke, majd Szatmári Adrián, Topolya község polgármestere mondott 

köszöntőbeszédét. A polgármester ünnepi beszédében kitért azokra a fejlesztésekre és 

beruházásokra, melyek az utóbbi időszakban valósultak meg. Egy kisfilmet iss levetítetek az 

elmúlt időszak történéseiről. Átadták a Pro Urbe díjakat, amit a Topolyai Alapfokú Zeneiskola 

nevében Tóth Diósi Arabella igazgatónő vett át. Ebben a rangos elismerésben részesült dr. 

Dobrila Cvetićanin Plavšić pacséri általános szakorvos. Egy róluk készült kisfilmeket is 

levetítették. Topolya község plakettjét és a polgármesteri köszönőleveleket is átadták. 
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Junior Prima Díjat kapott Kovács Tamás 
2024. szeptember 12. – PannonRTV 

A szabadkai származású színész mellett további négy fiatal művésznek ítélték oda a Junior 

Prima Díjat színház-, film- és táncművészet kategóriában Budapesten. Az elismerést idén négy 

színművész, Borsi-Balogh Máté, a budapesti Örkény István Színház színésze, Kovács Tamás, a 

székesfehérvári Vörösmarty Színház színművésze, Márkus Luca, a Vígszínház és Mészöly 

Anna, a Miskolci Nemzeti Színház színésznői, valamint Nagy Ilka Janka vágó érdemelte ki. A 

díjat és az azzal járó pénzjutalmat Ginzer Ildikó, az MBH Bank sztenderd kiszolgálásért felelős 

vezérigazgató-helyettese adta át a csaknem ötven jelölt közül kiválasztott tehetségeknek. A 

díjjal azokat a harminc év alatti művészeket jutalmazzák, akik korosztályuk legjobbjai között is 

kiemelkedő teljesítményt nyújtanak. 

 

Kinevezték a Nagybecskereki Egyházmegye Püspöki Hivatalának munkatársait 
2024. szeptember 12. – PannonRTV 

A kinevezések átadása alkalmával a megyéspüspök a Jóisten áldását kérte a rájuk ruházott 

szolgálatok teljesítéséhez és sikeres munkát kívánt mindannyiuknak. A Nagybecskereki 

Egyházmegye megyéspüspöke, Msgr. Mirko Štefković, 2024. szeptember 12-én kinevezte ft. 

Bővíz Lászlót, nagykikindai plébánost, egyházmegye vagyonkezelőnek, ft. Csipak Csabát, 

magyarcsernyei plébánost, irodaigazgatónak, Illés Hajnalkát, a Szabadkai Zsinagóga 

Alapítvány koordinátorát, egyházmegyei sajtóreferensnek és az egyházmegyei közösségi 

médiafelületek szerkesztőjének, valamint ft. Bővíz Lászlót, az egyházmegyei honlap 

szerkesztőjének. A kinevezések átadása alkalmával a megyéspüspök a Jóisten áldását kérte a 

rájuk ruházott szolgálatok teljesítéséhez és sikeres munkát kívánt mindannyiuknak. 

 

Őszi programok Magyarkanizsa községben 
2024. szeptember 12. – PannonRTV 

Ajvár-bajvívó, Szüreti Napok, a Szegedi Szimfonikus Zenekar koncertje. Mindössze néhány 

azon színes programok közül, amelyekkel idén ősszel is számos érdeklődőt várnak 

Magyarkanizsa községbe. Szeptemberben számos rendezvény és program várja Magyarkanizsa 

község lakosait. A hétvégén Velebiten az Ajvárfesztiválé lesz a főszerep, a hónap végén pedig 

harmincnegyedik alkalommal rendezik meg a Szüreti Napokat Horgoson. Ami a Horgosi 

Szüreti Napokat illeti, idén szeptember 27-én kezdődik, háromnapos programsorozattal várják 

majd a látogatókat. Lesznek kézműves foglalkozások, kiállítások, szórakoztató koncertek és 

főzőverseny. A nyitóünnepségen könyvbemutatót is tartanak. 

 

Lélek a vonón - bemutatták Horváth Károly könyvét 
2024. szeptember 12. – PannonRTV 

Önéletrajzi kötetében a gyermekkorától a hegedűművésszé válásáig követhetjük végig életútját. 

Bemutatták Horváth Károly, Lélek a vonón című könyvét a Szabadkai Zeneiskola 
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koncerttermében. A szerző szabadkai származású, jelenleg Újvidéken él. A szerzővel Molcer 

Mátyás zongoraművész beszélgetett. Az eseményt hangverseny tette ünnepélyesebbé. Horváth 

Károly, hegedűművész, a kötet szerzője: „Ameddig vissza tudok emlékezni, a hegedű kezemben 

volt. Négy éves koromban én már tudtam hegedülni. Nagyapám foglalkozott velem, később 

pedig beiratkoztam a Szabadkai Zeneiskolába, és akkor már minden ment tovább, ahogy 

kellett.” 

                   
Félbevágott pipafüst – Berecz András mesemondó, folklórkutató, népdalénekes 

Kárpátalján 
2024. szeptember 12. – KISZo.net 

– Fiam, ha fellépési helyzetbe keveredsz, három dolgot megfontolj, mert aki másokhoz szól, az 

a mások idejével is játszik. Állj magasra, hogy lássanak, nyisd ki a torkod, hogy halljanak és 

légy rövid, hogy szeressenek – kezdte humoros, és olykor elgondolkodtató előadását Berecz 

András a Mathias Corvinus Collegium (MCC) Beregszászi Képzési Központjában. Nos, a 

Kossuth-, Príma- és Magyar Örökség-díjas mesemondó, folklórkutató és népdalénekes bár 

magasra nem állt, a torkát viszont kinyitotta, és meg is szerettette magát, hiszen a másfél óra 

alatt számtalanszor lopott nevetésből fakadó könnyeket a jelenlévők szemébe. Mint mondta, a 

legnehezebb az utóbbit betartani, hiszen a mai világ üres fecsegéssel van megfertőzve. Ezért 

olyan szavakat érdemes az emberek elé vinni, ami mögött mindig van tartalom, mélység, 

megfigyelés, biztatás. – A mese, mint műfaj egyik legnagyobb erénye, hogy a hős megannyi 

akadályon át, lehetetlenségeken keresztül mindig győz. 

 

Bringára fel! – kerékpártúra a nagycsaládosoknál 
2024. szeptember 12 – Kárpátalja.ma 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete az év során számos olyan programot szervez, 

ahol a tag családok ismerkedhetnek, a szülők, gyerekek tartalmas, minőségi időt tölthetnek 

együtt. Ezek közé tartoznak a kerékpártúrák is, amiket tavasztól késő őszig több alkalommal is 

megszerveznek. Legutóbb például az elmúlt hétvégén, amikor Kárpátalja számos pontjáról a 

beregdédai tó partjára indultak a családok, hogy közösen tölthessenek el ott néhány kellemes 

órát. Természetesen többen voltak azok a családok, akik Beregszász környékéről érkeztek, 

viszont az elszántabbak közé tartozott a tiszaújlaki Peleskey család, akik csaknem 30 kilométert 

bringáztak idáig. Hogy minél többen részt tudjanak venni ezeken az alkalmakon, illetve 

megkönnyítsék az iskolába járást is, a KMNE-nél több alkalommal adtak át már kerékpárokat 

a tagcsaládjaik számára nyugat- európai támogatásoknak köszönhetően.  

 

A vigyázz, akna! című előadással kezdődött a színházi fesztivál programja 
2024. szeptember 12. – Karpat.in.ua 

A Leszja Ukrajinka nevét viselő Nemzeti Akadémiai Drámai Színház a „Vigyázz, akna!” című 

egyszemélyes előadással nyitotta meg az 5. nemzetközi színházi fesztivál programját. A 
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cselekmény egy táncoslány, Nagya valós történetén alapul, aki a háború alatt tűzszerész lett. A 

főszerepet Irina Dorosevszka színésznő játssza. A darab rendezője elmondta, hogy igyekeztek 

a főszereplő szinte dokumentarista történetét a lehető leghűségesebben bemutatni. A 

háborúban született darabot nem könnyű befogadni, mondják a nézők, többségük nem is tudta 

visszatartani a könnyeit. A darabot a tervek szerint Ukrajna más városaiban is bemutatják. A 

premier Ungváron volt, itt a színházi fesztivál keretében láthatta a közönség az előadást. Az 5. 

Nemzetközi Színházi Fesztivál szeptember 10.-e és 15.-e között tart Ungváron. A Kárpátalja 

Megyei Zenei-Drámai Színházban és a Bavka Bábszínházban Ukrajna és a környező országok 

9 ismert társulata mutat be darabokat. Az előadások programja a fesztivál hivatalos oldalán, 

illetve közösségi oldalakon érhető el. 

  
Várdarócon, az épülő fociakadémia helyszínén járt Marijan Kustić, a Horvát 

Labdarúgó-szövetség elnöke 
2024. szeptember 12. – Kepesujsag.com 

A Horvát Labdarúgó-szövetség elnöke, Marijan Kustić kihasználta az időt a Lengyelország 

elleni Nemzetek Ligája-mérkőzés előtt, melyre Eszéken került sor, hogy meglátogassa a 

Várdaróc FC épülő futballakadémiáját, és Jankovics Róbert parlamenti képviselőnkkel is 

találkozott. A labdarúgás fontos szerepet játszik a szurkolók, a helyi közösségek és a nemzetek 

életében is; ezért is állítják róla, hogy ez a világ legnépszerűbb sportja. A gólok utáni ünneplés, 

az izgalom és a családias hangulat mind hozzájárulnak ahhoz, hogy az igazi 

futballszurkolóknak valóban felejthetetlen élményben legyen részük a meccsek ideje alatt és 

után. Ezt a szurkolói életérzést egyre többen vallják magukénak a Várdaróc FC kapcsán is. A 

közel nyolc évtizedes múlttal rendelkező Várdaróc Futballklub az utóbbi években hihetetlen 

fejlődésen ment keresztül, elmondható róla, hogy sikert sikerre halmoz, az utánpótlás-nevelés 

pedig az egyik fő prioritásuk. 

 

Figyelem! Pályázat a gyereküket magyar iskolákba írató szülők részére 
2024. szeptember 12. – Kepesujsag.com 

Az Europa AP – a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége közreműködésével – a 

2024-2025-ös tanévre 75 ösztöndíjat ítél oda az általános iskola 1. és 5. osztályába, valamint a 

középiskola 1. osztályába először (nem osztályismétlőként) beiratkozott azon tanulók számára, 

akik tanulmányaikat horvátországi magyar tannyelvű iskolában A modell szerint folytatják. Az 

Europa AP 2024. január 12-én hozott elnökségi határozata, valamint az Alapszabály 7. cikkelye 

alapján. 

 

Újabb fontos fejlesztés: megújul Laskó központja 
2024. szeptember 12. – Kepesujsag.com  

Időszerűvé vált a Bellyi járás egyik magyarlakta településének a fejlesztése, amire hamarosan 

sor is kerül, hiszen aláírták a volt mezőváros központjának a felújításáról szóló szerződést. Egy 
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megújult településközpont a közösség szíve, ahol az emberek összegyűlhetnek, kapcsolatokat 

ápolhatnak és részt vehetnek közösségi eseményeken. Laskóra bizony ráfér a központ 

felújítása, amire végre sor is fog kerülni. – Laskó számára egy nagyon fontos és hiánypótló 

fejlesztésre kerül sor, hiszen a faluközpont az egész település arculatát meghatározza. A járási 

tanács ülésén egyhangúlag szavaztuk meg ezt a fejlesztést, aminek mindannyian nagyon 

örülünk – nyilatkozta lapunknak Munk Erik, a járási képviselő-testület tagja. 

 

A szüret végét ünnepelték a csúzaiak 
2024. szeptember 12. – Kepesujsag.com 

A hétvégén (többek között) a csúzai szüreti mulatsággal nyílt meg az őszi „programdömping”. 

Szombaton fogathajtó versenyt, néptáncszemlét és utcabált rendeztek, vasárnap pedig 

hegyibabfőző-versenyre került sor. Idén az időjárási viszonyoknak „köszönhetően” valamennyi 

mezőgazdasági kultúra körülbelül egy hónappal korábban érett be, mint általában. Ez a szőlőre 

is vonatkozik, a csúzai hegyoldalban is a végéhez közeledik a szüret, így a szüreti mulatsággal 

most valóban a betakarítás végét ünnepelhették a csúzaiak. Él és virul a lovas sport A fesztivált 

a jól bevált menetrend szerint rendezték meg. Szombaton a Csárdás néptánccsoport volt a 

házigazda, és a fogathajtó versennyel indult a fesztivál, amellyel kapcsolatban Fica János, a 

táncegyüttes elnöke úgy nyilatkozott, ezzel a programmal a régi szüreti bálok előtt tisztelegnek, 

amelyek évtizedeken keresztül elképzelhetetlenek voltak lovak nélkül. 

 

Kommemoráció Bellyén 
2024. szeptember 12. – Kepesujsag.com 

A horvát honvédő háborúban elesett katonákról és civil áldozatokról emlékeztek meg 

szeptember 3-án Bellyén. Az ún. jugoszláv néphadsereg 1991. szeptember 3-án szállta meg az 

Eszékhez közeli Bellyét, a harcokban tizenegy horvát katona halt meg, 13 pedig fogságba esett. 

Utóbbiak közül hárman fogolycsere révén kerültek vissza az egységükhöz, kilencüket 

kegyetlenül megkínozták és megölték, holttestüket később különböző vesztőhelyeken találták 

meg, az egyikük sorsa máig ismeretlen. A bellyei áldozatok között magyar nemzetiségűek is 

vannak. A hazatérés (1997) óta a Bellyei járás vezetősége emlékükre minden évben 

megemlékezést tart szeptember 3-án. Idén is végigjárták azokat a temetőket, ahol az elesettek 

nyugszanak, megkoszorúzták sírjaikat, majd a helybéli katolikus templomban szentmisét 

celebráltak. A szertartás után pedig egy megemlékezésre került sor az elesettek tiszteletére 

állított emlékműnél. A megemlékezésen többek között részt vett Varga Gábor, a Bellyei járás 

magyar elöljáró-helyettese, valamint a járási tanács HMDK-s magyar képviselői, Farahó Zsolt, 

Kelemen Viktória és Munk Erik is.  
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. szeptember 12. – Kossuth Rádió 

 

Magasabb szintre emelkedhet a kisebbségi kérdés kormányzati kezelése Szlovákiában. 

Elkészült az a tervezet, amely szerint a jövőben nem egy bizottság, hanem a kormány egyik 

tanácsadó testülete, a kisebbségi kormánytanács foglalkozna a nemzetiségek ügyeivel, 

amelynek az elnöke maga a kormányfő, Robert Fico lenne. A javaslatról Horony Ákos 

kisebbségi kormánybiztos beszélt.   

 

Az új tanév elején Tomislav Žigmanov, emberi és kisebbségi jogokért, valamint társadalmi 

párbeszédért felelős szerbiai miniszter és Jerasz Anikó, az oktatási minisztérium államtitkára 

ellátogattak a muzslyai Szervó Mihály Általános Iskolába és az erzsébetlaki Testvériség-Egység 

Általános Iskolába. Mindkét tanintézményben kisebbségi nyelveken is tanulhatnak a diákok, a 

muzslyai iskolában magyarul, míg Erzsébetlakon a magyar mellett szlovákul és bolgárul is.  

 

Újszentesen, a Temesvárral immár összenőtt egykori református telepes faluban az iskola 

magyar elemi tagozatán is érződik a település lakosságának gyors növekedése: a rendszerváltás 

óta először három tanerősre bővült. A sikerhez egyaránt hozzájárult a tanítónők és az óvónők 

munkája. Amit még a vegyes házasságban élő román szülők is elismernek, a délutáni 

foglalkozás és a Rákóczi Szövetség által működtetett iskolabusz – mondta az újszentesi iskola 

tagozatvezetője. 

 

Közösségi szociális szolgáltatást nyújtó intézményt avattak Nagyváradon. A hiánypótló 

szolgáltatással a halmozottan hátrányos helyzetű családokat segítik majd, leginkább 

információkkal, hogy önálló életet élhessenek. Ha szükséges élelmet is adományoznak a 

rászorulóknak. A Kis Szent Teréz Szociális Központ munkájáról Boros Margit területi elöljárót 

kérdeztük.   

 

A Kárpát-medence legészakibb csücskében emlékeztek a szabadságharc századosára.  Császár 

Rezső, az 1848/49-es forradalom és szabadságharc honvéd századosa felújított síremlékét 

avatták újra a szepesófalui temetőben, amely Magyarország Kassai Főkonzulátusának, és a 

Patrióta Honismereti Szervezet támogatásával valósulhatott meg. Ez a Kárpát-medence 

legészakibb 1848-49-es magyar honvéd síremléke, amely a lengyel határtól egy pár kilométerre 

található Szlovákiában.  

 

1944 szeptemberében véres harcok dúltak Arad környékén, az Ópálos feletti magaslatokon, és 

a közeli településeken is. Szeptember 7-én Románia formálisan is hadat üzent 

Magyarországnak. A magyar 6. tábori póthadosztály súlyos veszteségek árán sem tudott 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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betörni az ópálosi szorosba. Szeptember 16-án és 17-én az arcvonal más részein is lelassult a 

magyar előrenyomulás, mert a román csapatok védelmét helyenként már a beérkezett szovjet 

alakulatok is támogatták. Annak jártunk utána, hogy hol követeltek magyar áldozatokat a 

harcok, és hogyan ápolják a helyi magyarok a honvédek emlékét. 

 

Nyolcadik alkalommal szervezte meg a kolozsvári Puck Bábszínház az utcaszínház fesztivált. A 

helyi művészek és a romániai bábszínházak produkciói mellett, a fesztivál három napja alatt 

Spanyolországból, Hollandiából, Japánból, Magyarországról, Lengyelországból, Chiléből és 

Bulgáriából is láthattak produkciókat az érdeklődők. 


